
Výsledky hlasování o návrzích na úpravy ozdravného programu 

Vážení členové, 

od 28. ledna do 12. února jste měli možnost vyjádřit se k tématům, která se v diskutují v oblasti zdravotních a 

genetických vyšetření jak na úrovni našeho klubu, tak v širší kynologické komunitě a ČMKU. 

Velice nás těší, že drtivá většina z vás, kdo možnosti hlasovat využili, podporuje snahy Předsednictva dále 

posouvat ozdravný program. Do hlasování se zapojilo 90 členů. 3 hlasující nesplnili podmínku uhrazeného 

členství na rok 2022, nicméně i ti ve všech otázkách hlasovali „ano“. 

K jednotlivým otázkám jste se vyjádřili takto: 

Povinné vyšetření srdce-oči-patelly před nebo při bonitaci: 88x ANO, 2x Zdržuji se hlasování 

 

 

Provedení stěru pro DNA profil před nebo při bonitaci: 70x ANO, 10x NE, 10x Zdržuji se hlasování 

• Ti, kdo s tímto bodem nesouhlasí a uvedli důvod, se většinou domnívají, že je to zatím zbytečné, nebo 

by chtěli k této problematice více informací (proč to je důležité – v jakých situacích by se identita DNA 

profilem ověřovala, proč nestačí identifikace prostřednictvím mikročipu, jak se stěr odebírá apod. 

Předsednictvo bude o této problematice členy informovat. 

• Jeden hlasující se obává, že by majitel neměl volbu laboratoře, k tomu ale návrh nesměřuje – 

předsednictvo pouze uvažuje o tom, že by bonitujícím umožnil stěr odebrat v rámci bonitace, aby to 

pro ně bylo jednodušší a levnější (bezplatný odběr, přímo zástupcem vybrané laboratoře, za 

zvýhodněných podmínek). Samozřejmě si ale majitel bonitovaného jedince může nechat stěr předem 

odebrat veterinářem, zaslat do jím vybrané laboratoře a toto při bonitaci doložit.  

 



 

Provedení stěru pro detekci EF/CC: 79x ANO, 4x NE, 7x Zdržuji se hlasování 

• Ti, kdo s tímto bodem nesouhlasí a uvedli důvod, zmiňují, že by tato povinnost neměla platit pro „čisté 

po rodičích“, nebo se obávají, že by povinná vyšetření (obecně) snížila zájem o bonitování pod naším 

klubem. Samozřejmě nemůžeme nařídit členům natož nečlenům, pod jakým klubem budou bonitovat, 

ale domníváme se, že zodpovědní chovatelé se zdravotním vyšetřením vyhýbat nebudou, a 

vynasnažíme se i nadále edukovat veřejnost a tedy i potenciální zájemce o štěňata, proč by výsledky 

zdravotních vyšetření rodičů měli vyžadovat.  

• I u tohoto vyšetření by samozřejmě majitel měl možnost volby laboratoře. Klub pouze plánuje usnadnit 

a zlevnit toto vyšetření pro veřejnost tím, že podobně jako veterináře bude zvát na řádné bonitace 

zástupce vybrané laboratoře, aby stěry prováděl bezplatně a zpracoval za výhodnějších podmínek. 

 

 

I někteří z těch, kdo s jednotlivými body souhlasili nebo se zdrželi hlasování, připojili své komentáře. Většinou 

šlo o vyjádření souhlasu a podpory, někteří by dokonce postupovali ještě důrazněji ve smyslu zahrnout i další 

vyšetření, zavést povinná opakování, zavést tuto povinnost zpětně na již zbonitované jedince, atp. 

Část zdůrazňovala důležitost zdravotní osvěty. Toho jsme si samozřejmě vědomi a plánujeme ve zdravotní 

edukaci pokračovat. Mnozí z vás jistě postřehli, že kromě informací na klubovém webu se tématu věnujeme i 

prostřednictvím webinářů, článků v ročenkách, atp. Hodláme v tom samozřejmě pokračovat, stejně jako v naší 

snaze usnadnit a zvýhodnit zdravotní vyšetření v rámci řádných bonitací, které jsou otevřené i pro veřejnost. A 

těší nás, že možnosti nechat si svého kavalíra vyšetřit, využívá i řada těch, kdo nebonitují. Nicméně uvítáme, 

když tak důležitou zdravotní osvětu budete šířit i vy, zodpovědní majitelé a chovatelé, kterým na ozdravení 

plemene záleží. 

Souhlasíme i s komentáři, že při bonitaci je jedinec ještě mladý a vyšetření nabývají na důležitosti s věkem. 

Nicméně je to základ a jeden z mála momentů, který můžeme jako klub ovlivnit. Nemůžeme nikomu nařídit, 

pod kým později chovat, pouze se osvětou a přítomností veterinárních odborníků při bonitacích můžeme i 

nadále snažit, aby majitelé a chovatelé své kavalíry vyšetřovali opakovaně. Proto v tom hodláme pokračovat, 

včetně každoročního bezplatného poslechového vyšetření srdce u klubem pozvaného specialisty pro jedince ve 

věku 5 a více let v majetku našich členů a zvažujeme i příspěvek na vyšetření Dopplerem. 

Věříme, že společně se nám podaří přispět k delšímu a zdravějšímu životu našich milovaných kavalírů, a velice 

si ceníme toho, že naše záměry v tomto směru podporujete. 

Předsednictvo Cavalier King Charles Spaniel klubu Čech, Moravy a Slezska 

 


